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Abstract

Nuclear medicine uses many different radioactive isotopes for radiation diagnostics studies and for

therapy. The amount of radioactivity has to be determined exactly before it is applied to a patient.

The dose calibrator has to measure the radioactivity  of gamma and beta  with different energies

precisely for high quality imaging and for applying the right amount of radiation to treat diseases.
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This study was carried out to assess the performance of dose calibrator which is used in nuclear

medicine department in Elnielin Medical Diagnostic Center (Khartoum state). The study period was

form  July  2014  to  February  2015.  Four  quality  control  tests  were  carried  out  using  standard

radionuclide, 137Cs . The tests included  accuracy, constancy, linearity and geometry. All results that

were obtained from the study were compared with the international standard (±5%) and the results

showed that the dose calibrator under the study is of good performance and there is no need for any

correction tables or factors or maintenance for the time being.

المستخلص

يتم استخدام النظائر المشعه بمختلننف النوننواع  فننى الطننب النننووى

لجرراء الفحوص الطبيه التشخيصية ولعلج  بعض المرننراض . وينبقنني

ان يتننم تحدينند الجرعننات الشعننعاعية لهننذه الغرننراض قبننل اعطائهننا

للمريض . ويلعب مرقياس الجرعه دورا كبيرا فنني هننذا المجننال حيننث

يقيس الجرعات لشععه قامرننا وبيتننا ذات الطاقننات المختلفننه بصننوره
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دقيقه للحصول علي صور ونوتائج ذات جروده عاليننة . وقنند تننم اجرننراء

هننذه الدراسننة لتقننويم اداء جرهنناز قينناس الجرعننة بمركننز النيليننن

 وحننتي فننبراير2014التشخيصي بالخرطوم فنني الفننترة مرننن يوليننو 

 . وقد تم اجرراء اربعة اختبارات اساسننية باسننتخدام السننيزيوم2015

 , واشعننتملت علنني اختبننار الدقننة ,الثبننات, والخطيننة والشننكل137

±5(الهندسي للجهاز . وقد تمت مرقارنوة النتائج مرع المعايير العالمية 

%) , حيث اتضح ان الجهاز المعني يعمل بصننوره جرينندة ول يحتنناج  النني

 .جرداول تصحيح أو صيانوة في الوقت الحاضر
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